
هتـل فیلمـی از مسـعود اطیابـی که یـد طولایی 
در سـینمای بدنـه ایـران دارد، منزجـر کننـده و 
خطرنـاک اسـت. فیلـم بـه خـودی خـود از یـک 
فیلم سازی اسـت که شـبیه مارول برای سینمای 
ایـران عمـل می کنـد. فیلم سـازی کـه هدفـش 
گیشـه و سـرگرمی مخاطب بـه هر قیمتی اسـت. 
فرقـی نـدارد شـما از چـه زاویـه ای بـه داسـتان و 
حکایت این فیلـم بنگریـد، در هر صـورت مجبور 
به تبسم خواهید شـد و این تبسـم نه از روی لذت 
فرهنگـی بلکـه از روی ناآگاهـی و کمبـود اسـت. 
اصلا مهم نیسـت که مثلا پیمـان قاسـم خانی در 
مـورد فیلم چـه گفته یـا روزنامه خراسـان چـرا از 
فیلم بـد نوشـته. مهـم این اسـت که »هتـل« هم 
مانند »فسـیل« کار خودش را می کند و از آب گِل 
آلود ماهـی می  گیرد. فرهنـگ در سـینمای ایران 
ریخـت مضمونـی پیـدا نکـرده و ایـن مهـم باعث 
خواهد شـد ما بـا داسـتان هایی روبه رو شـویم که 
عمیقا تعصبات فرهنگی خودی را نقض و باورهای 
فرهنگـی اغیـار را تزریـق  می کننـد. مادامـی کـه 
حوصلـه فیلم دیـدن یا سـینما رفتـن را نـدارم به 
ایـن موضـوع فکـر می کنم کـه چـرا سـینما باید 
حـال مـن را خـوب کنـد و چگونـه یک فیلم سـاز 
می تواند در راسـتای خـوب کردن حـال مخاطب 

حرکـت کند؟

حالِ خوب
وظیفه سـینما ماننـد یک پارک شـهربازی 
نیسـت کـه صرفـا صعـودی مفـرح داشـته باشـد. 
وظیفـه سـینما تفکـر در راسـتای سـرگرم کردن 
اسـت. اکنون امـا بـا سـینمایی، مشـخصا »هتل« 
و »فسـیل«، روبـه رو هسـتیم کـه از درون درحـال 
کمک به فروپاشی نطام فرهنگی در کشور هستند. 
بله مـا در دوران گـذار فرهنگی و سـتایش مدرنیته 
با توسـل به تکنولـوژی و پیشـرفت آن هسـتیم اما 
ایـن امر نبایـد باعث شـود آداب خـوب باقـی مانده 
از یک فرهنـگ مورد تمسـخر قـرار گیرد. مسـئله  
من با سـینمایی که شـوخی های جنسـی را مانند 
شـوخی های پشُـت وانتـی بیـان می کنـد، وجـود 
حلقه تمسـخر و نقض اسـت. »هتل« در سـینمای 
امروز جایـگاه خوبـی دارد چـرا که سـینمای امروز 
دارای جایگاه خوبی در کشـور نیست. سینما در این 
تاریخ موضـوع و موجودیت ندارد و بـه همین دلیل 
اسـت که فیلم هایی این چنین توانایـی خودنمایی 
پیدا می کننـد. مثـلا اگـر »هامـون« مهرجویی در 
سالنی دیگر اکران می شـد به شخصه هرگز اطیابی 
را به مهرجویـی ترجیح نمـی دادم. سـینمای ایران 
حـالِ خوبـی نـدارد و ماننـد سـیاه بازی شـده که با 
وجود حـالِ بدش بـرای مردم شـعر می خوانـد. این 
سـیاه باز دغدغه فرهنگی نـدارد و صرفا شـکم زن و 
بچـه اش را می خواهد سـیر کند حالا بمانـد که چرا  
تـا این حـد حریـص اسـت. در مورد خـود اثـر واقعا 
نمی توانـم صحبتـی کنـم چـرا کـه فکـر می کنم 

مثلا اگر بگویم فـلان کار فیلم سـاز در کادربندی یا 
میزان سـن درسـت یا غلط اسـت جفـای بزرگی به 

ذات فرهنگ و سـینما کـرده ام. 
 بی ادبیات

آنچـه از اطیابـی در »دینامیـت« دیـدم در 
»هتـل« چندیـن برابـر شـده اسـت. انـگار اصـلا 
فیلم سـازی کـه اثـرش توقیـف می شـود بیشـتر 
پافشـاری می کند تا شـاید عقیده اش خریـدار پیدا 
کنـد. بعد از تماشـای ایـن به اصطـلاح فیلم بـه یاد 
»وقتـی همه خوابیـم« بیضایـی افتادم. ما با پشـت 
صحنه سـینما به عنوان یک عملیـات دارای هدف 
برخورد نمی کنیم بلکه در تلاشـیم پشت صحنه از 
آنچه محصـول اسـت قلدرتر باشـد. حضـور پژمان 
جمشـیدی که دیگر خیلی بدیهی شـده است. این 
بازیگر بدون در نظر گرفتن قریحـه و ذات خوبی که 

دارد در سـینمای ایران روبه افول جدی رفته. حتی 
غلامرضـا نیکخـواه هـم دیگر بـه دل نمی چسـبد 
و تنهـا حضـور ایـن چهره هـا ضامـن گیشـه فیلم 

. هستند
هوس

وقتی از روی هوس به دنبال پـول و ازدواج 
قـدم برمـی داری عاقبت خوبـی نخواهی داشـت. 
این عاقبت شـامل فیلم هم هسـت ما با داسـتانی 
شـلخته روبه رو هسـتیم که قرار نیسـت هـدف از 
ازدواج را در فرهنـگ و مقیـاس ایرانی بیـان کند؛ 
بلکه در حـال سـوء اسـتفاده از این رسـم به جای 
مانـده از پیامبـر اسـلام )ص( اسـت. فیلمـی کـه 
عمیقـا بـه سـلولی بـه نـام فضـای مجـازی گـره 
خـورده. دربـاره فیلمـی حـرف می زنیم کـه همه 
سـر همدیگـر کلاه می گذارنـد. از سـویی دیگـر 

وقتـی فیلـم دارای شـخصیت سـینمایی نباشـد 
مجبـور بـه زیـر و رو کشـی بـرای کاراکترهایـش 
می شـود. شـخصیت در سـینما به شـدت وابسته 
به رفتـار عینـی و داسـتانی کاراکترها اسـت. چرا 
شـخصیت در »ناخدا خورشـید« همچنـان مثال 
زدنـی اسـت. همـه این هـا دلیل بـر ایـن خواهند 
شـد که ما وقتـی از شـخصیت حـرف می زنیم در 
حال بیان ادبیاتِ سینما هسـتیم. ادبیاتی که باید 
چیزی فراتر از انتظـار ما از یک رُمان صرف باشـد. 
مشـخصا در »هتل« بی شـخصیتی مـوج می زند. 
از سـوی دیگر این بی شـخصیتیِ داسـتان به طور 
گسـترده ای بـه بی شـخصیتی فرهنگـی فیلـم 
ارتباط پیـدا می کند. این سـینما واقعـا حالش بد 
اسـت این حال بدی از حالِ بد فرهنـگ در جامعه 

مـا خبـر می دهد.
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 مارول سینمای ایران
 نگاهی به سینمایی »هتل« به بهانه اکران

چالش بزرگ گروه های تئاتری
دانشجو: بیست و هشتمین جشنواره تئاتر استان 
تهران در ۲ بخش صحنه ای و خیابانی به دبیری مهدی 
اکبری زاده و داوری شهرام کرمی، آرام جعفری و شیوا 
مکی نیان در بخش صحنه ای و وحید فخر موسوی، 
رضا فیاضی و روح الله سنایی در بخش خیابانی برگزار 
شد و چندی پیش طی مراسمی برگزیدگان خود 
را معرفی کرد. شیوا مکی نیان با گذشت چند روز از 
پایان یافتن این جشنواره، بزرگترین چالش پیش روی 
گروه های تئاتری در این جشنواره را متون نمایشی 
عنوان کرد و این چالش را به تمامی رویداد های تئاتر 
کشور تعمیم داد. وی با بیان این موضوع افزود: متن های 
انتخابی یا متن های نوشته شده یکی از مهمترین نقطه 
ضعف هایی است که وجود دارد. مکی نیان افزود: در واقع 
به طور معمول در جشنواره خواهان دیدن اجرا های 
خوبی هستیم که پر از ایده و خلاقیت باشد چه در عرصه 
کارگردانی، متن، بازی، صحنه و … جشنواره تئاتر از 
نگاه من تجمیع دوستان هم فرکانس با طول موج های 
مشابه است که باید بالاترین کیفیت معاشرت و آگاهی 
و حضور در آن باشد، اما من با چشم پوشی از همه این 
خوبی ها نقدی کوتاه و خواهش های خاضعانه ای دارم. 
در برخی از اجرا ها به عنوان یک تماشاگر در مواجهه 
با آثار نمایشی شاهد عدم پرداخت درست و عدم توجه 
به لایه های زیرین بررسی کاراکتر ها در نمایشنامه ها 
بودیم که این امر ناشی از شناخت ناکافی نویسنده 
نسبت به روحیات کاراکتر هایی است که خودش خلق 
کرده مثل مادری که فرزندان خود را خوب نمی شناسد 
و این جای تأسف و تأمل و به آموزش نیاز دارد. عضو گروه 
داوری بخش صحنه ای جشنواره بیست و هشتم تئاتر 
استان تهران تاکید کرد:، ولی به جرأت می توان گفت؛ 
بانوان در این جشنواره حضور پررنگی داشتند و پر 
بودند از دغدغه های فردی-اجتماعی که به واسطه هنر 
بیان کردند که باید بیش از پیش مورد توجه مسئولان 
باشد چرا که پیشرفت هنر و هنرمند مستلزم حمایت 
مدیران و مسئولان است و این معادله ای دوطرفه فارغ 
از جنسیت است. مکی نیان اظهار کرد: اگر چه متأسفانه 
اعتبارت مادی در تئاتر اندک است، ولی از مسئولان 
تقاضا می کنم به این هنر و هنرمندان احترام بیشتری 
گذاشته شود. من در اختتامیه از زبان یکی از عزیزان 
در هنگام دریافت لوح شنیدم که در رستوران تمرین 
می کردند این جمله به نظرم خود جان کلام است و 
تأسف به حال عزیزان که امکانات لازم را در اختیار 
هنرمندان قرار نمی دهند. وی در مورد گروه برگزار 
کننده جشنواره بیست و هشتم تئاتر استان تهران 
گفت: به تیمی که فعالیت می کرد خسته نباشید 
می گویم چرا که یک تیم بسیار پرانرژی و حرفه ای بود 
و با همه قلبم آرزو می کنم بستری مناسب برای تمام 
عزیزانم در گروه های تئاتری محیا شود تا بدون نگرانی 
مالی، مکانی و آموزشی؛ نگاهی عمیق تر به جهان را به 

من و ما هدیه دهند. 
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آیامیتوانی۲ساعتباپایچپتازسقفآویزانشوی؟معرفیهیاتانتخابجشنواره»همآغاز«
روابط عمومی تئاتر شهر: امیر نوروزی، حسن  معینی و کوروش شاهونه آثار راه یافته به نخستین دوره جشنواره »هم آغاز« را 
انتخاب می کنند. امیر نوروزی، بازیگر سینما و تئاتر و فارغ التحصیل رشته تئاتر از دانشگاه هنر است. از جمله فعالیت های وی در تئاتر 
می توان به بازی در نمایش های »لانچر ۵«، »تایم لپس«، »سوم ماه می«، »حرفه ای« و ... اشاره کرد. وی برای نمایش »لانچر ۵« جایزه 
بهترین بازیگری مرد از جشنواره تئاتر فجر را کسب کرد. بازی در فیلم های سینمایی »مامان« و »مصلحت« و مجموعه های تلویزیونی 
»می خواهم زنده بمانم«، »مردم معمولی«، »روزی روزگاری مریخ«، »حیثیت گمشده« و »قهوه ترک« از دیگر تجربه های او در عرصه 
بازیگری است. حسن معینی، نویسنده و کارگردان تئاتر، فارغ التحصیل کارشناسی بازیگری و کارشناسی ارشد کارگردانی از دانشگاه 
هنر است. وی کارگردانی نمایش های »هملت«، »تراژدین اجباری«، »آدم آدم است«، »لیر شاه«، »خون به پا خواهد شد« و »آوینیون« 

را در کارنامه خود دارد. 

ورایتی: فیلمبرداری دنباله »گلادیاتور« از ۴ دسامبر )۱۳ آذر( در مالت از سر گرفته خواهد شد. فیلمبرداری این فیلم حماسی تاریخی 
با اعتصاب بازیگران در تیرماه متوقف شد، اما پس از انتشار اعلامیه ۸ نوامبر مبنی بر اینکه انجمن بازیگران با اتحاد تهیه کنندگان بر سر 
قرارداد جدید سه ساله به تواقف رسیده اند، استودیوها شروع به تولید مجدد چندین فیلم مهم کردند. اعتصاب بازیگران ۱۱۸ روز به طول 
انجامید و پس از آن به پایان رسید که استودیوها برای اولین بار با انجمن بازیگران بر سر چگونگی استفاده از هوش مصنوعی در برنامه های 
سینمایی و تلویزیونی به یک نتیجه واحد دست پیدا کردند و افزایش دستمزد هم تایید شد. دنباله »گلادیاتور« با بازی پل مسکال که بازیگر 
اصلی »افترسان« و نامزد اسکار است، و همچنین پدرو پاسکال بازیگر »آخرین ما« و دنزل واشینگتن ساخته می شود. کانی نیلسن و درک 
ژاکوبی که در فیلم اصلی سال ۲۰۰۰ حضور داشتند هم دوباره در نقش خود ظاهر می شوند، اما راسل کرو که شخصیت اصلی »گلادیاتور« 

بود، در این فیلم حضور ندارد، زیرا شخصیت او در آن فیلم می میرد. فیلم اول برنده اسکار بهترین فیلم شد.


